
Připomínky Komise pro životního prostředí a zelenou infrastrukturu pro 
projekt Tyršova parku

a) Cyklostezka. Na páteřní cyklostezce jsou prudké zatáčky. Bylo by vhodné je odstranit a v 
případě křížení s chodci zbrzdit cyklisty terénní vlnou (akumulace energie), která jim za
křižovatkou zase umožní rozjezd na původní cestovní rychlost.
V soutěžním návrhu (nyní projekt ve fázi studie) je počítáno se společnou stezkou pro chodce 
a cyklisty (jasné označení značkou+piktogramy na cestě). Cestní síť vychází ze stávající, její 
návrh (kompozice, osy, kruhy) je jedním z pilířů projektu. Společná stezka je tvořena severní 
hranou této sítě podél řeky. Právě fakt, že jde o společnou komunikaci chodců a cyklistů a 
dále zmíněné zatáčky mají přimět cyklisty ke snížení rychlosti a zajištění bezpečnosti provozu.

b) Řeka Nisa. Bylo by vhodné rozbourat linealitu řeku, udělat záliv a zvětšit tak kontakt parku s
řekou.
Tato problematika byla již součástí zadání soutěže. Byla zde ponechána volnost v práci 
s korytem řeky a zmíněny různé možnosti (včetně vytvoření zálivu). V rámci soutěžního 
návrhu toto mělo být vyhodnoceno, zvážena rizika apod. Výsledkem je otevření břehu formou 
pobytových stupňů na obou březích. Absence zálivu byla zdůvodněna zejména polohou 
hodnotných vzrostlých stromů na březích, průběhem jednotného kanalizačního řadu 
lemujícího řeku apod. 

c) Rybníček. Zvážit napájení rybníčku z řeky Nisy a nenapájet ho z vrtu. (dtto; zvážení a 
vyhodnocení této možnosti bylo už součástí soutěžního zadání)

 Břehy rybníčku navrhnout mírné, tak by se z něj nestala past pro živočichy, ale umožnit jim 
vylézt na břeh (např. žáby)

 Litorální zóny by bylo vhodné osázet bahenními rostlinami (např. kostace), vytvořit tak nový 
biotop a pomoci s čištěním vody.
Ve studii už je řešeno. Součástí návrhu je mělká zóna s mokřadními rostlinami (+ biologická 
filtrace vody)

 Strom na ostrově. Pokud je nově zasazený je to v pořádku. Pokud je stávající a kolem něj 
vzniká vodní plocha, budou jeho kořeny náhle v zamokřeném prostředí a strom to 
pravděpodobně nepřežije.
Stromy na ostrůvku jsou stávající/původní. Ostrůvek tam už původně byl, takže stromy byly 
tehdy vybírány už s ohledem na tento fakt. Zpracovatelem projektu je tým krajinářských 
architektů – odborníků, kteří jistě umí danou problematiku vyhodnotit.

d) Umělecká forma vodního prvku. Zvážit formu uměleckého vodního prvku, zda bude přijat 
širokou veřejností.
Jde o velmi hravou formu, v podstatě je to herní vodní prvek, který bude lákat k interakci. 
Věříme, že bude přijat s nadšením.

e) Vsakování dešťové vody. Při okraji parku by bylo vhodné ponechat místa, kde bude možné do 
budoucna vsakovat dešťovou vodu z okolních ulic a parkovišť (po jejich případné 
rekonstrukci).
S tím je v návrhu počítáno. Součástí projektu je i úprava přilehlých ulic Fugnerova a Sadová, ty 
budou spádovány směrem do parku.

f) Výsadba stromů ve zpevněné ploše. Při výsadbě stromů, v jejichž okolí je zpevněná plocha 
využít strukturální substrát a zvětšit + nezpevněné plocha v kořenové zóně.
Zatím jsme ve fázi studie, do dalších projekčních fází bude tento podnět reprodukován.

g) Občerstvení a WC. Prověřit možnost fungování celoročního provozu občerstvení a přidružení 
objektu WC.



Oproti soutěžnímu návrhu bylo už zadání studie upraveno tak, aby se výše zmíněné 
odehrávalo v jednom objektu – bylo zpracováno ve 2 variantách (1. rekonstrukce stávajícího 
objektu policejní služebny, 2. novostavba). Celoroční fungování okénka je sporné, v případě 
většího provozu s vnitřním sezením se pohybujeme úplně v jiných objemech/financích než je 
teď zadáno. Zároveň se do budoucna počítá s revitalizací lázní, jejichž součástí 
pravděpodobně nějaká forma gastroprovozu v návaznosti na park bude.

h) Cibuloviny. Bylo by vhodné doplnit jarní aspekt – cibuloviny.
Zatím jsme ve fázi studie, do dalších projekčních fází bude tento podnět reprodukován.

i) Informační panel. Bylo by vhodné umístit v Tyršových sadech panel, který bude obyvatele 
informovat o projektu jeho rekonstrukce.
Podnět bude zpracován. (I vzhledem k tomu, že projekt bude financován z velké části 
z dotačních peněz, bude jistě potřeba o něm informovat.)


